



The Future of Alternative Dispute Resolution – A Qatari Perspective

Alternative Means to Resolve Administrative Contractual Disputes in the State of Qatar

Mouhannad Nouh*

College of Law, Qatar University, Doha, Qatar

*Email: mouhannad.nouh@qu.edu.qa

Abstract

Administrative agreements, namely public procurement agreements, are considered as the most important types of agreements in the countries adopting the Latin legal tradition. Indeed, under these agreements, the public budget is disbursed and public utilities are, at times, managed.

The conclusion and enforcement of these agreements definitely raise many and different disputes that require a fair and balanced settlement for both parties. However, the most important requirement of the settlement of these disputes is speed. This is because these agreements deal with economic values that keep changing and cannot be held in abeyance for a long time.

Hence, we should highlight the importance of studying the alternative means for resolving administrative agreements' disputes in the Qatari law. Especially after the growth of public budgets over the past few years and the increase in the number of concluded administrative agreements dealing with great sums.

It is noticeable that the Qatari law lacks an integrated system related to the alternative means of resolving administrative agreements' disputes. The Qatari law, instead, holds provisions that are scattered over different legislation related thereto. Although these Qatari legislation deal with alternative means of settling administrative agreements, they suffer from ambiguity and lack of many important provisions.

These provisions dealing with the settlement of administrative agreements' disputes include the Auction Law No. (4) of the year 2015 (the provisions of which were different from those held by the Auction Law No. (24) of the year 2015); and also in the new Qatar Arbitration Law No. (2) of the

Cite this article as: **Nouh M. Alternative Means to Resolve Administrative Contractual Disputes in the State of Qatar, International Review of Law, The Future of Alternative Dispute Resolution – A Qatari Perspective Conference Proceedings 2017:11 <http://dx.doi.org/10.5339/irl.2017.ADR.11>.pp1–3**

year 2017. These provisions are also set forth in the Auction Law No. (4) of the year 2015 that established a competent committee for urgent resolution of administrative agreement's disputes. Provisions covering the alternative means for dealing with administrative agreements are also found in the Qatari Civil Law and other legislative texts related to the resolution of administrative disputes.

Keywords: Administrative agreements, disputes, settlement, conciliation, the appeal, arbitration

مستقبل الطرق البديلة لفض المنازعات – منظور قطري

الأساليب البديلة لحل منازعات العقود الإدارية في دولة قطر

مهجد نوع

كلية القانون، جامعة قطر الدوحة، قطر
بريد إلكتروني: mouhannad.nouh@qu.edu.qa

تعدّ العقود الإدارية، لا سيما عقود المشتريات الحكومية، أهم أنماط العقود على الإطلاق في الدول التي تأخذ بالمنهج القانوني اللاتيني، فعن طريقها يتم صرف الموازنة الحكومية، كما تتم في بعض الأحيان إدارة المرافق العامة.

ومن دون ريب، فإن إبرام هذه العقود وتنفيذها يثير كثيراً من المنازعات المختلفة، تلك المنازعات التي تتطلب البت فيها بشكل عادل ومتوازن بين الطرفين، إلا أن أهم متطلبات البت في هذه المنازعات، كما أثبتت التجارب العملية على وجه الخصوص، أن يتم البت فيها بشكل سريع، نظراً لكون هذه العقود تحمل قيمة اقتصادية، لا يجوز أن تُترك مُعلّقة لفترة طويلة من الزمن.

ومن هنا تبرز الأهمية القانونية لدراسة الأساليب البديلة لحل المنازعات المتعلقة بالعقود الإدارية في القانون القطري، لا سيما مع زيادة حجم الموازنات العامة في السنوات الأخيرة، وما أدى إليه ذلك من إبرام عقود إدارية كثيرة، وذات قيم كبيرة، في سبيل صرف هذه الموازنات.

ومن الملاحظ أن القانون القطري لا يعرف تنظيمًا متكاملًا للأساليب البديلة لحل المنازعات المتعلقة بالعقود الإدارية، إنما توجد في النظام القانوني القطري أحكام موزعة على تشريعات مختلفة تتعلق بذلك، وهي تشريعات قطرية عرفت الأساليب البديلة لحل منازعات العقود الإدارية، إلا أن الغموض ما زال يحيط بها، وتعاني من النقص في العديد من الأحكام المهمة.

وهذه الأحكام المتعلقة بحل منازعات العقود الإدارية بالأساليب البديلة، تتعلق بالتحكيم الذي ورد في قانون المناقصات رقم 24 لسنة 2015، وكذلك في قانون التحكيم القطري الجديد رقم 2 لسنة 2017؛ الذي خالف في أحكامه ما ذهب إليه قانون المناقصات رقم 24 لسنة 2015، كما وردت هذه الأحكام في قانون المناقصات رقم 24 لسنة 2015؛ الذي أنشأ لجنة مختصة بالبت في منازعات إبرام العقود الإدارية بصيغة الاستعجال. كما تتعلق أحكام الأساليب البديلة في مجال العقود الإدارية بالصلح الذي عرفه القانون المدني القطري، كما عرفته، فيما يخص حل المنازعات الإدارية، نصوص تشريعية إدارية أخرى.

الكلمات المفتاحية: العقود الإدارية، المنازعات، الصلح، التوفيق، الدعوى، التحكيم